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 تَسْلِيماً.ِِوَسَلَّمَِِ,ِالطَّاهِريِنِِسَيِّدِناَِمَُُمَّدٍِوَِآلهِِِِِعَلىِِاللَّهُِِِوَِصَلَّىِ,ِالْعالَمِينِِرَبِِِِالَْْمْدُِللَِّهِِِِالرَّحِيمِِِِالرَّحْْنِِِِاللَّهِِِِبِسْمِِ

In the Name of Allahazwj
 the Beneficent, the Merciful. The Praise is for Allahazwj

 Lordazwj
 of the 

Worlds, and Blessing be upon our Chief Muhammadsaww
 and hissaww

 Purified Progenyasws, and 
greetings with abundant greetings. 

لِْفَ رَجَهُمِْوَالْعَنِْأعَِْ  دَائَ هُمِْاَجَْْعِيْنِالَلَّهُمَِّصَلِِّعَلىِمَُُمَّدٍِوَّآلِِمَُُمَّدٍِوَّعَجِّ

‘Raziq o Khaliq (Provider and Creator)’ 

Summary: 

Some of the religious speakers belonging to 12 Imami Shias, have been emphasising the 
following points: 

1. Raziq (provider) is only Allahazwj and one should not ask for ‘sustenance’ from anyone 
else including Masomeenasws; 

 

2. Only Allahazwj Creates and is the ‘Khaliq’ (creator) and only Allahazwj kills and 
therefore those Ahadith which suggest otherwise (that Masomeenasws possess these 
attributes) are fabricated and should be rejected; 

 

A famous sermon of Amir-ul-Momineenasws (see Appendix I) is usually presented in the 
support of their above statements.  However, in the sermon, Amir-ul-Momineenasws (Ali Ibn 
Abi Talibasws) has defined the Attributes of Allahazwj, as Raziq, the Oneazwj who Creates and 
Takes Away life.  These days, in the speeches and statements of some religious figures 
statements from the sermon are taken out of context in order to harmonise 12 Imami Shias 
beliefs with those of the followers of ‘Wahabi’ Muslim sect.  

In this short article, we provide some Holy Verses and Ahadith to refute their (some 
Mullah’s) superficial and political propaganda – which, for sure, cannot be substantiated 
when considering the doctrine of 12 Imami Shia Islam. 

 

Introduction: 

We take these two points, one after the other and refute the propaganda of those who are 
trying to alter the centuries old 12 Imami Shia beliefs under the political agenda of ‘itihad 
ban ul Muslameen (unity among the Muslims) promoted by the wilayah-e-faqih. 
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1 Who is Raziq? 

Allahazwj is the ‘َِِالرَّازقِِين رُ  There are several .(khair ul raziqeen- the best of the providers) ’خَي ْ

Holy Verses in the Quran (e.g., 5:114. 15:20, 22:58, 23:72, 34:39 and 62:11), also in Ahadith 
we read the same message to ask for the ‘sustenance/rizq’ from Allahazwj.  How we ask for 
the ‘Rizq’?  Indeed through prayers!  Can we make a ‘Wasila’ to ask for our needs?  (From 
Shia perspective) Yes!  

In the Holy Quran, we find:  

ِ{:355إلِيَْهِِالْوَسِيلَةَِوَجَاهِدُواِفِِسَبِيلِهِِلَعَلَّكُمِْتُ فْلِحُونَِ}ِياَِأيَ ُّهَاِالَّذِينَِآمَنُواِات َّقُواِاللَّهَِوَابْ تَ غُوا

O you who believe! Fear Allah and seek the intermediary to Him and strive hard in His 
Way, perhaps you would be successful [5:35] 

 «.أناِوسيلته»السلام(ِفِِقولهِتعالى:ِوَِابْ تَ غُواِإلِيَْهِِالْوَسِيلَةَ:ِابنِشهرِآشوب،ِقال:ِقالِأميرِالمؤمنينِ)عليهِ

Ibn Shehr Ashub who said,  

‘Amir-Al-Momineenasws said regarding the Words of the High and seek the intermediary to 

Him [5:35]: ‘Iasws am Hisazwj intermediary (وسيلته)’.1 

Similarly, there are several Holy Verses, which allow for the ‘Wasila’ (intermediary), (e.g., 
2:255, 20:109, 34:23, 53:6, 21:28, 43:86, and 4:64). 

 

Can one ask for Rizq from Allahazwj as well as from 
Masomeenasws? 

Here we present a Hadith from Imam Jafar-e-Sadiqasws, when Abu Hanifa objected to himasws 
for thanking Rasool-Allahsaww along with Allahazwj after eating food. 

ِبْنِِمَُُِِِِ ِالصَّادِقِِجَعْفَرِ مَامِ ِالِْْ ِمَعَ ِأَكَلَِطعََاماً ِحَنِيفَةَ ِأبَاَ ِذكََرَِأَنَّ ِللِْكَراَجُكِيِّ ِالْفَوَائدِِ زُ ِقاَلَِمَّدٍِفِفَ لَمَّاِرَِكَن ْ ِأَكْلِهِ ِمِنْ فَعَِفِيدََهُ
ِهَذَاِمِنْكَِوَِمِنِْرَسُولِكَِفَ قَالَِأبَوُِحَنِيفَةَِياَِأبَاَِعَبْدِِ ِالْعالَمِيَنِاللَّهُمَِّإِنَّ اللَّهِِأَِجَعَلْتَِمَعَِاللَّهِِشَريِكاًِفَ قَالَِلَهُِوَيْ لَكَِِالَْْمْدُِللَِّهِِرَبِّ

عٍِآخَرَِوَِلَوِْأَِإِنَِّاللَّهَِتَ عَالَىِيَ قُولُِفِِِ ِِ لِهِِِوَِيَ قُولُِفِِِمَوْ ْْ ْْناهُمُِاللَّهُِوَِرَسُولهُُِمِنِْفَ ِأنَِْأَ ُِواِماِآتاهُمُِكِِتَابهِِِوَِماِنَ قَمُواِإََِّّ ن َّهُمِْرَ
لِهِِوَِرَسُولهُُِفَ قَالَِ ْْ كِِتَابِِاللَّهِِوَََِِِّاللَّهُِوَِرَسُولهُُِوَِقالُواِحَسْبُ نَاِاللَّهُِسَيُ ؤْتيِنَاِاللَّهُِمِنِْفَ ِمِنْ ِمَاِقَ رأَتُْ هُمَاِقَطُّ ِأبَوُِحَنِيفَةَِوَِاللَّهِِلَكَأَنِِّّ

                                                      
1
3ِ:75المناقبِ   
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ِ عْتَ هُمَاِوَِلَكِنَّ ِفِِِهَذَاِالْوَقْتِِفَ قَالَِأبَوُِعَبْدِِاللَّهِِفِبَ لَىِقَدِْقَ رَأتَْ هُمَاِوَِسََِ عْتُ هُمَاِإََِّّ ِِأَشْبَاهِكَِأمَِْعَلىاللَّهَِتَ عَالَىِأنَْ زَلَِفِيكَِوَِفِِسََِ
ِبلَِْرانَِعَلى كَِلاَّ كِانوُاِيَكْسِبُونِِقُ لُوبٍِأقَْفالُُاِوَِقاَلَ  2قُ لُوبِِِمِْما

It is written in Kanzul Fawaid by Karajaki that once Imam Jafar-e-Sadiqasws was eating food 
with Abu Hanifa and after finishing, Imam Jafar-e-Sadiqasws expressed gratitude like this: “I 
thank Allahazwj who is the Sustainer of all worlds, O Allahazwj this was a blessing from Youazwj 
as well as from Your Prophetsaww.”   

Upon hearing this Abu Hanifa said: “O Abu AbdAllahasws! You have include ‘someone else’ 
along with Allahazwj.”  

Imam Jafar-e-Sadiqasws replied: “Be Careful! Allahazwj Says in His Book(9:59)3: “If only they 
had been content with what Allah and His Messenger had gave them, and had said, 
"Sufficient unto us is Allah! Allah and His Messenger will soon give us out of their 
Kindness: 

And at another place Allahazwj Says (9:74)4: “……And they only stayed in opposition because 
Allah and His Messenger enriched them out of His grace…..;. 

After listening to these Verses from Imam Jafar-e-Sadiqasws, Abu Hanifa said: “By Allahazwj! It 
seems I have never read or heard someone reciting these Verses of the Holy Quran before.”  

Imam Jafar-e-Sadiqasws said: “No, it’s not like this! You have not only heard these Verses 
before but also have read them.  However, Allahazwj Says for you and people like you 
(47:24): “Will they then not meditate on the Qur'an, or are there locks on the hearts?” and 
Says (83:14)5: “Nay, but that which they have earned is rust upon their hearts.6 

Further Ahadith on the Mastership (total submission – Wilayah) are included in Appendix II. 

 

Masomeenasws are ‘Hazir o Nazir’ (present and watching):  

We say in Ziarat-e-Imamasws: 

 أنتمِنورناِوِأنتمِجاهناِأوقاتِصلاتناِوِعصمتناِبكم

                                                      
2
47ِِِِِ240بحارالأنوارِِِِِ   

3
ُِواِمَاِآَتاَهُمُِاللَّهُِوَرَسُولهُُِوَقاَلُواِِ  ِْبُونَِ)وَلَوِْأنَ َّهُمِْرَ لِهِِوَرَسُولهُُِإِنَّاِإِلَىِاللَّهِِراَ ْْ 59حَسْبُ نَاِاللَّهُِسَيُ ؤْتيِنَاِاللَّهُِمِنِْفَ 9:) 

4
 ِ)…… نَاهُمُِاللَّهُِوَرَسُولُهُِِ ْْ ِأَنِْأَ وَمَاِنَ قَمُواِإََِّّ …….. ِ(74 9:) 

5
كَِانوُاِيَكْسِبُونَِ)ِِ  ِبَلِْراَنَِعَلَىِقُ لُوبِِِمِْمَا 14كَلاَّ 83:) 

6
47ِِِِِ240بحارالأنوارِِِِِ   
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‘Youasws are the elevated Noor which is surrounding us when we offer Salat and through 
youasws is our salvation.’7  

 

Masomeenasws are not ‘لِغَيْرِ اللَّه’ ‘Ghair Allah’ (Appointed other 

than Allahazwj)8: 

Anything carried out for ‘Ghair Allah’ will not be accepted, however, Masomeenasws are not 
‘Ghair Allah’, as theyasws are Hisazwj Representatives and are Charged with Divine Duties - to 
be performed on behalf of Allahazwj. 

كُِلِِّمَكَانٍِيَ عْرفُِكَِبِِاَِمَنِْعَرَفَكَََِِّفَ رْقَِفَجَعَلْتَ هُمِْمَعَادِنَِلِكَلِمَاتِكَِوَِأرَكَْاناًِلتَِ وْحِيدِكَِوَِآياَتِكَِوَِمَقَامَاتِكَِالَّتََِِِِّتَ عْطِيلَِلَُاَِفِِ
قُهَاِوَِ ِخَلْقُكَِفَ ت ْ ِعِبَادُكَِوَ ِأنَ َّهُمْ نَ هَاِإََِّّ ِبَ ي ْ نَكَِوَ ِوَِِبَ ي ْ ِوَِأزَْوَادٌ ِمُنَاةٌ ِأَشْهَادٌِوَ ِوَ َْادٌ ِإلِيَْكَِأعَْ ِعَوْدُهَا ِمِنْكَِوَ ِبيَِدِكَِبدَْؤُهَا رَتْ قُهَا

 حَفَظةٌَِ

In a letter (Touqi Mubarak), Imam-e-Zamanajfj, says:  ‘O Allahazwj there is no difference 
between Youazwj and Muhammadsaww and Aaly-Muhammadasws except that Youazwj are 
theirasws Creator and theyasws are the Creation. Theyasws are the rulers on masses as 
nominated by Youazwj.9   

The latter concept (tasks carried out on behalf of Allahazwj) will become further clear when 
we look at the next point (2): 

 

2 Only Allahazwj Creates and is the ‘Khaliq’ (creator) and only 
Allahazwj kills; 

Of course, Allahazwj is the ‘Maalik and Khaliq’ (Master- Who Creates and Kills).  Allahazwj is so 
Mighty and Majestic to Carry-Out small and large tasks by Himself – so Allahazwj has Created 
Angels and Employed Messengersas to Perform and Convey various assignments. The 
rationale behind these assignments is as per Hisazwj ‘Mashiya’ (Desire/Decision) Allahazwj has 
Bestowed these abilities to Hisazwj Chosen Peopleas/Angelsas, who when needed have 
demonstrated the qualities of ‘creating, bring back to life and taking away life’ as per Wish 
of and on behalf of Allahazwj. 

This fact is revealed in the Qur'an: 

                                                      
7
 Bihar-ul-Anwar, vol. 91, pg. 38 

8
 For example are not man-made, people have made idols, imams... 

9
أعمالِمطلقِأيامِشهرِرجبِِ-23باب95ِِ392ِِِبحارالأنوارِ   also 646الأعمالِِِِإقبال 178شهرِرجبِ...ِِصِ:179ِِِِِالبلدالأمينِِِ   
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As a Messenger to the tribe of Israel, saying: "I have brought you a sign from your Lord. I 
will create the shape of a bird out of clay for you and then breathe into it and it will be a 
bird by God's permission..." (Surah Al 'Imran, 49) 

Remember when God said, "Jesus, son of Mary, remember My blessing to you and to your 
mother when I reinforced you with the Purest Spirit so that you could speak to people in 
the cradle and when you were fully grown; and when I taught you the Book and Wisdom, 
and the Torah and the Gospel; and when you created a bird-shape out of clay by My 
permission, and then breathed into it and it became a bird by My permission..." (Surat al-
Ma'ida, 110) 

The bird comes to life through the hands of Prophet Isaas while in the ‘Service’ of Allahazwj.  
As an example, we quote one Hadith: 

كِانِلهِأكلِوِ كِانِعيسىِبنِمريمِأحيىِأحداِبعدِموتهِحتى عنِأبانِبنِتغلب،ِقال:ِسئلِأبوِعبدِاللهِ)عليهِالسلام(:ِهل
كِانِعيسىِيمرِبهِفينزلِعليه،»فقال:ِ رزقِوِمدةِوِولد؟ كِانِلهِصديقِمؤاخِلهِفِِالله،ِو وِإنِعيسىِْابِعنهِحيناِِنعم،ِإنه

ثمِمرِبهِليسلمِعليه،ِفخرجتِإليهِأمهِلتسلمِعليه،ِفسألُاِعنه،ِفقالتِأمه:ِمات،ِياِرسولِالله.ِفقالِلُا:ِأِتحبينِأنِتريه،ِ
كِانِْداِأتيتكِحتىِأحييهِلكِبإذنِاللهِتعالى.  قالت:ِنعم،ِقالِلُا:ِإذا

From Aban Bin Tablugh who said,  

‘Abu Abdullahasws was asked, ‘Did Isaas Bin Maryamas ever revive a dead one to the extent 
that he ate, and for a term and had children?’ So heasws said: ‘Yes, there was a friend of hisas 
whom heas had established brotherhood with for the Sake of Allahazwj. And Isaas used to pass 
by him and stay with him. Isaas was absent for a while, then passed by his house and greeted 
him. So his mother came out to return the greeting. So heas asked about him. So his mother 
said, ‘He died, O Rasoolas of Allahazwj’. So heas said to her: ‘Would you like to see him 
(again)?’ She said, ‘Yes’. Heas said to her: ‘Ias shall come to you tomorrow and revive him by 
the Permission of Allahazwj’.  

كِانِمنِالغدِأتاها،ِفقالِلُا: م(ِثمِدعاِاللهِفانفر ِانطلقيِمعيِإلىِقبره،ِفانطلقاِحتىِأتياِقبره،ِفوقفِعيسىِ)عليهِالسلا فلما
القبر،ِوِخر ِابنهاِحيا،ِفلماِرأتهِامهِوِرآهاِبكياِفرحْهماِعيسىِ)عليهِالسلام(ِفقالِله:ِأِتحبِأنِتبقىِمعِأمكِفِِالدنيا؟ِ
قال:ِياِرسولِالله،ِبأكلِوِبرزقِوِمدة،ِأوِبغيرِمدةِوَِِّرزقِوَِِّأكل؟ِفقالِلهِعيسى:ِبلِبرزقِوِأكلِوِمدة،ِتعمرِ

 «.سنة،ِوِتزو ِوِيولدِلكِقال:ِفنعمِإذن.ِفدفعهِعيسىِ)عليهِالسلام(ِإلىِأمه،ِفعاشِعشرينِسنةِوِولدِلهعشرينِ

So when it was the next day, heas came to her and said: ‘Come with me to his grave’. So she 
went with himas until she came to his grave. So Isaas paused, then supplicated to Allahazwj. 
The grave split open and her son came out alive. So when his mother saw him, and he saw 
her, they cried. Isaas felt merciful to the both of them, so heas said to him: ‘Would you like to 
remain with your mother in the world?’ He said, ‘O Rasoolas of Allahazwj! (Would that be) 
with the eating, and the sustenance, and a term, or without a term, nor sustenance, nor 
eating?’ So Isaas said to him: ‘But, (it would be) with the sustenance, and eating, and a term. 
You shall live for twenty years, and get married, and there would be children for you’. He 
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said, ‘Yes, then’. So Isaas handed him over to his mother, and he lived for twenty years, and 
had children’.10  

A similar example mentions the Prophet Abrahamas when birds are resurrected upon calling 
them subsequent to killing and scattering their body parts: 

When Abraham said, "My Lord, show me how You bring the dead to life." He asked, "Do 
you not then believe?" He replied, "Indeed I do! But so that my heart may be at peace." 
He said, "Take four birds and train them to yourself. Then put a part of them on each 
mountain and call to them; they will come rushing to you. Know that God is Almighty, All-
Wise." (Surat al-Baqara, 260) 

Similarly, in a long sermon of Amir-ul-Momineenasws in reply to a non-believer’s questions on 
the Holy Quran, when he alleged that there are many contradictions in the Holy Quran: (He 
said), in some places (in the Holy Quran) Allahazwj Says Iazwj ‘Take Back’ life whereas in other 
places (in Quran, Allahazwj) Says: the Angel of Death takes back life and in another place 
Allahazwj Says Myazwj Angels take back life.  We only present the reply of Amir-ul-
Momineenasws, the complete sermon (with Arabic text) is given elsewhere, see the link 
below: 

http://hubeali.com/articles/Questions-of-Zanadiqa-on-Quran.pdf 

Amir-ul-Momineenasws said. Iasws would like to give an explanation to your questions.  One 
cannot do any good except after getting inspiration from Allahazwj.  I fully rely (Tawakkal) on 
Himazwj, seek Hisazwj blessings and all those who seek nobility turn towards Himazwj.   

Allahazwj Says:  Allah Takes back life at the time of their death (39:42). 11  

And Says: The Angel of Death takes life away from you (32:11),12 and our Prophetsas take 
life away.  And those are the righteous who meet their death by the hands of our Angels as.  
And also, those who are killed by the Angelsas are those who have indulged themselves in 
inappropriate matters.  

Thus, Allahazwj is so Elevated and Magnificent that it is inappropriate that Heazwj would 
Himself perform such tasks, therefore Heazwj refers those tasks to Himselfazwj which are 
conducted by His angels and His Prophetsas, on Hisazwj behalf as they act purely on Hisazwj 
instructions.  Thus, Allahazwj has Decided to create, among His creations some Angelsas and 
Messengersas, and for whom Allahazwj Says: 

Thus a devotee’s soul will be taken away by the kind angels whereas a sinner’s soul is 
removed by the angels of wrath (22:75).13  Both Angels of Blessings and Wrath are helpers 
of ‘Malakul Moat’ (The Angel of Death).  They just carry out Allahazwj’s Commands, thus their 

                                                      
10

.1ِ:174ِ/51العيّاشيِِتفسير   
11

هَاِالْمَوِْ (39:42)  َْىِعَلَي ْ ِالْأنَْ فُسَِحِيَنِمَوْتِِاَِوَالَّتِِِلََِْتََُتِْفِِمَنَامِهَاِفَ يُمْسِكُِالَّتِِِقَ يَاَتٍِلِقَوْمٍِيَ تَ فَكَّرُونَِاللَّهُِيَ تَ وَفََّّ تَِوَيُ رْسِلُِالْأُخْرَ ِإِلَىِأَجَلٍِمُسَمىىِإِنَِّفِِذَلِكَََِ  
12

إِلَىِربَِّكُمِْتُ رْجَعُونَِ (32:11)  لَِبِكُمِْثُمَِّ  قُلِْيَ تَ وَفَّاكُمِْمَلَكُِالْمَوْتِِالَّذِيِوكُِّ
13

ِاللَّهَِسََِيعٌِبَصِيرٌِ (22:75)   اللَّهُِيَصْطَفِيِمِنَِالْمَلَائِكَةِِرُسُلًاِوَمِنَِالنَّاسِِإِنَّ
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actions are referred to as Hisazwj actions.  As other Angels’ actions are the actions of Angel of 
Death, similarly, the work of Angel of Death is the work of Allahazwj because it is Himazwj who 
chooses the means to bring death onto someone, or to stop it or to extend life or/and gives 
the rewards or the punishment.  Indeed, the tasks of Hisazwj trustees are Hisazwj tasks.  As 
Allahazwj Says: 

You would never desire for until and unless Allah wants it (76:30),14 And Says: Who carried 
out ‘Amal-ul-Salay’15 is a Momin16 (21:94).  Thus, do not be disobedient in the striving of 
the good deeds.  And also Says: ‘He who repented, accepted ‘Eman’, carried out ‘Amal-e-
Salay’ and thus found ‘Guidance’, will be forgiven’.  

(An Extract from a long sermon of Amir-ul-Momineenasws, see the complete one 
http://hubeali.com/articles/Questions-of-Zanadiqa-on-Quran.pdf)17  

  

                                                      
14

ِأَنِْيَشَاءَِاللَّ (76:30)  كَِانَِعَلِيمًاِحَكِيمًاوَمَاِتَشَاءُونَِإََِّّ ِاللَّهَ هُِإِنَّ  
15

 Belief in Wilayat (mastership) of Masomeen
asws

. 
16

كَِاتبُِونَِ(21:94)  كُِفْراَنَِلِسَعْيِهِِوَإِنَّاِلَهُ  فَمَنِْيَ عْمَلِْمِنَِالصَّالِْاَتِِوَهُوَِمُؤْمِنٌِفَلَا
17

  Kitab al-Ahtijaj Tabrasi, pp. 358 and Bihar-ul-Anwar, Vol-90, Page-98 
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Appendix I: Allahazwj's attributes and some advice 

ِرُؤْيةٍَِ َْيْرِ ِ ِالْمَعْرُوفِِمِنْ ِللَِّهِ ِرَوِيَّةٍِِإِِالَْْمْدُ َْيْرِ ِ ِالْْاَلِقِِمِنْ ِذَاتُِأبَْ راٍَ ِ وَ ََِِّسََاَءٌ ِإِذْ ِدَائمِاً ََِِّحُجُبٌِذَاتُِالَّذِيِلََِْيَ زَلِْقاَئمِاً وَ
وَََِِّخَلْقٌِذُوِِإِِوَََِِّفَجٌِّذُوِاعْوجَِاٍ ِوَََِِّأرَْضٌِذَاتُِمِهَادٍِِإِِِوَََِِّجَبَلٌِذُوِفِجَا ٍِِإِِِوَََِِّبَحْرٌِسَا ٍِِإِِِوَََِِّليَْلٌِدَا ٍِِإِِِإِرْتاَ ٍِ
كُِلَِّجَدِيدٍِوَِيُ قَرِّباَنِِِِإِِِوَِالشَّمْسُِوَِالْقَمَرُِدَائبَِانِِِِراَزقِهُُِِوَِِِالْْلَْقِِلَهُِوَِإِِِإِِِالْْلَْقِِوَِوَارثِهُُِِإِِِذَلِكَِمُبْتَدفُِِِإِِاعْتِمَادٍِ َِاتهِِِيُ بْلِيَانِ فِِمَرْ

ِأعَْينُِهِمِْ ِخَائنَِةَ ِوَ ِأنَْ فُسِهِمْ ِعَدَدَ ِوَ ِأعَْمَالَُمُْ ِوَ ِأَحْصَىِآثاَرَهُمْ ِوَ ِأرَْزاَقَ هُمْ ِقَسَمَ ِبعَِيدٍ ِِِكُلَّ ِوَِِإ َّْمِيِر ِال ِمِنَ ِتُُْفِيِصُدُورُهُمْ ِمَا وَ
عَلَىِأعَْدَائهِِِفِِِسَعَةِِرَحْْتَِهِِِإِِِتَدَّتِْنقِْمَتُهُِمُسْتَقَرَّهُمِْوَِمُسْتَوْدَعَهُمِْمِنَِالْأَرْحَامِِوَِالظُّهُورِِإِلَىِأنَِْتَ تَنَاهَىِبِِِمُِالْغَاياَتُِهُوَِالَّذِيِاشِْ

ِمَنِْناَوَاهُِِإِِِوَِمُدَمِّرُِمَنِْشَاقَّهُِِإِِِهُِلِأَوْليَِائهِِِفِِشِدَّةِِنقِْمَتِهِِقاَهِرُِمَنِْعَازَّهُِوَِاتَّسَعَتِْرَحْْتَُِ َْالِبُِمَنِْعَادَاهُِمَنِْتَ وكََّلَِِإِِِوَِمُذِلُّ وَِ
َْاهُِ َِهُِقَ كَِفَاهُِوَِمَنِْسَألََهُِأعَْطاَهُِوَِمَنِْأقَْ رَ رهَُِجَزاَهُِعِبَادَِاللَّهِِزنِوُاِأنَْ فُسَكُمِْمِنِْقَ بْلِِأنَِْتُوزنَوُاِوَِحَاسِبُوهَاِمِنِْوَِمَنِْشَكَِِإِِِعَلَيْهِ

يقِِالْْنَِاقِِوَِانْ قَادُواِقَ بْلَِعُنْفِِالسِّيَاقِِ ِِ ِيَكُونَِلَهُِعَلَىِنَ فْسِِِإِِِوَِاعْلَمُواِأنََّهُِمَنِْلََِْيُ عَنِِْإِِِقَ بْلِِأنَِْتُحَاسَبُواِوَِتَ نَفَّسُواِقَ بْلَِ هِِحَتىَّ
َْيْرهَِاََِِّزاَجِرٌِوَََِِّوَاعِظٌِ ِمِنْهَاِوَاعِظٌِوَِزاَجِرٌِلََِْيَكُنِْلَهُِمِنِْ

Praise be to Allahazwj who is well-known without being seen, Who Creates without 
pondering over, Who has (always) been existent when there was no sky with domes, nor 
curtains with lofty doors, nor gloomy night, nor peaceful ocean, nor mountains with broad 
pathways, nor curved mountain roads, nor earth of spread floors, nor self-reliant creatures. 
He is the Originator of creation and their Master. He is the God of the creation and its 
feeder. The sun and the moon are steadily moving in pursuit of His Will. They make every 
fresh thing old and every distant thing near. He Distributed their sustenance and has 
Counted their deeds and acts, the number of their breaths, their concealed looks, and 
whatever is hidden in their bosoms. He Knows their places of stay and places of last resort in 
the loins and wombs till they reach their end. His punishment on enemies is harsh despite 
the extent of His Mercy, and His Compassion on His friends is vast despite His harsh 
punishment. He Overpowers one who wants to overcome Him, and Destroys one who 
clashes with Him. He Disgraces one who opposes Him and Gains sway over one who bears 
Him hostility. He is Sufficient for one who relies on Him. He Gives one who asks Him. He 
Repays one who lends to Him. He Rewards one who thanks Him. O' creatures of Allah, weigh 
yourselves before you are weighed and assess yourselves before you are assessed. Breathe 
before suffocation of the throat. Be submissive before you are harshly driven. Know that if 
one does not help himself in acting as his own adviser and warner then no one else can 

(effectively) be his adviser or warner.18 

 

                                                      
18

123نهجِالبلاْةِ)للصبحيِصالح(،ِص:ِ  , sermon no. 90. 
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Appendix II: Allahazwj and Rasool-Allahsaww are the providers 
(of the Rizq) 

كَِلِمَةَِالْكُفْرِِوكََفَرُواِبَ عْدَِإِسْلَامِهِمِْوَهََُّواِبِاَِلََِْي َِ ْْنَاهُمُِِأنَِِْإََِِِّّنَ قَمُواِوَمَاِۚ  نَالُواِيََْلِفُونَِباِللَّهِِمَاِقاَلُواِوَلَقَدِْقاَلُوا ِمِنِِْوَرَسُولهُُِِاللَّهُِِأَ
لِهِِ ْْ راًِيَكُِِيَ تُوبوُاِفإَِنِِْۚ  ِفَ بْ هُمُِِيَ تَ وَلَّوْاِوَإِنِِْۚ  ِلَُمُِِْخَي ْ نْ يَاِفِِِألَيِمًاِعَذَاباًِاللَّهُِِيُ عَذِّ خِرةَِِِالدُّ ِوَََِّنَصِيٍرِوَلِيِِمِنِِْالْأَرْضِِِفِِِلَُمُِِْوَمَاِۚ  ِوَاَْ
{749:} 

They are swearing by Allah that they did not say it, and they have said the word of Kufr, 
and they committed Kufr after their Islam and they planned with what they could not 
attain;  

And they hated except if Allah and His Rasool was to Enrich them from His Grace. So if 
they were to repent, it would be better for them, and if they turn back, Allah would Punish 
them with a painful Punishment in the world and the Hereafter; and there isn’t for them in 
the earth from a guardian, nor a helper [9:74] 

جابرِبنِأرقم،ِقال:ِبيناِنحنِفِِمجلسِلناِوِأخيِزيدِبنِأرقمِيَدثنا،ِإذِأقبلِرجلِعلىِفرسه،ِعليهِهيئةِالسفر،ِالعياشي:ِعنِ
فقالِالرجل:ِأِتدريِمنِأينِجئت؟ِ فسلمِعلينا،ِثمِوقفِفقال:ِأِفيكمِزيدِبنِأرقم؟ِفقالِزيد:ِأناِزيدِبنِأرقم،ِفماِتريد؟

حديثِبلغنيِعنكِتذكرهِعنِرسولِاللهِ)صلىِاللهِعليهِوِآله(.ِفقالِلهِزيد:ِوِقال:َِّ.ِقال:ِمنِفسطاطِمصر،ِلأسألكِعنِ
ِماِهو؟ِقال:ِحديثِْديرِخمِفِِوَّيةِعليِبنِأبيِطالبِ)عليهِالسلام(.

Al Ayyashi, from Jabir Bin Arqam who said,  

‘Once we were in a gathering and my brother Zayd Bin Arqam was narrating to us, when a 
man came upon riding upon his horse, and there were signs of lengthy travel upon him. He 
greeted us, then paused and said, ‘Is there a Zayd Bin Arqam amongst you?’ So Zayd said, ‘I 
am Zayd. So what is it that you want?’ The man said, ‘Do you know where I come from?’ He 
said, ‘No’. He said, ‘From the camps of Egypt, in order to ask you about a Hadeeth which has 
reached me from you, mentioning in it from Rasool-Allahsaww’. So Zayd said to him, ‘And 
what is it?’ He said, ‘Hadeeth of Ghadeer Khumm, of Wilayah of Aliasws Bin Abu Talibasws’.  

فقال:ِياِبنِأخي،ِإنِقبلِْديرِخمِماِأحدثكِبه،ِأنِجبرئيلِالروحِالأمينِ)عليهِالسلام(ِنزلِعلىِرسولِاللهِ)صلىِاللهِعليهِ
 )عليهِالسلام(ِفدعاِقوماِأناِفيهم،ِفاستشارهمِفِِذلكِليقومِبهِفِِالموسم،ِفلمِندرِماِنقول،ِوِآله(ِبوَّيةِعليِبنِأبيِطالبِ

So he said, ‘O my cousin, it was before Ghadeer Khumm what I narrated to you with it. 
Jibraeelas, the Trustworthy Spirit descended unto Rasool-Allahsaww with the Wilayah of Aliasws 
Bin Abu Talibasws. So hesaww called the people over, and I was among them, and hesaww 
consulted with them that hesaww would be carrying out the Command during the season 
(Hajj). We did not know what to say.  
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وِلكنِقدِِ-ياِجبرئيلِ-كلا»أِجزعتِمنِأمرِالله!ِفقال:ِِ-ياِمُمدِ-هِجبرئيل:ِماِلكوِبكىِ)صلىِاللهِعليهِوِآله(ِفقالِل
علمِربيِماِلقيتِمنِقريشِإذِلَِيقرواِلِبالرسالةِحتىِأمرنِِّبجهادي،ِوِأهبطِإلِجنوداِمنِالسماءِفنصرونِّ،ِفكيفِيقرواِ

 «ِلعليِمنِبعدي!

And hesaww wept. So Jibraeelas said to himsaww: ‘What is the matter with yousaww – O 
Muhammadsaww – yousaww are aggrieved by the Command of Allahazwj?’ So hesaww said: 
‘Never – O Jibraeelas – but mysaww Lordazwj Knows what Isaww face from Quraysh when they 
did not accept mesaww for the Message until Isaww was Commanded for the Jihad, and there 
descended unto mesaww armies from the sky to help mesaww. So how would they accept 
Aliasws from after mesaww?’  

 فانصرفِعنهِجبرئيل،ِثمِنزلِعليهِفَ لَعَلَّكَِتاركٌِِبَ عْضَِماِيوُحىِإلِيَْكَِوَِِائقٌِِبهِِِصَدْرُكَ.

Jibraeelas left himsaww, then it was Revealed unto himsaww: ‘So, perhaps you will leave part of 
what is Revealed unto you and your chest would be straitened by it [11:12]. 

يْكَِمِنِْربَِّكَِوَِإِنِْفلماِنزلناِالجحفةِراجعينِوِِربناِأخبيتناِنزلِجبرئيلِ)عليهِالسلام(ِبِذهِاَية:ِياِأيَ ُّهَاِالرَّسُولُِبَ لِّغِْماِأنُْزلَِِإِلَِ
كِذلكِإذِسَعناِرسول اللهِ)صلىِاللهِعليهِوِآله(ِوِهوِينادي:ِِلََِْتَ فْعَلِْفَماِبَ لَّغْتَِرسِالتََهُِوَِاللَّهُِيَ عْصِمُكَِمِنَِالنَّاسِ،ِفبيناِنحن

 «ِياِأيهاِالناس،ِأجيبواِداعيِالله،ِأناِرسولِالله»

So when we encamped at Al-Johfa, returning, and we were struck with the dust, Jibraeelas 
descended with this Verse: O you Rasool! Deliver what has been Revealed unto you from 
your Lord; and if you don’t do so, then you have not delivered His Message, and Allah will 
Protect you from the people. Surely Allah does not Guide the Kafir people [5:67]. So, when 
we were in the middle of that, we heard Rasool-Allahsaww calling out: ‘O you people! Answer 
to the Caller of Allahazwj! Isaww am Rasool-Allahsaww!’  

فأتيناهِمسرعينِفِِشدةِالْرِفإذاِهوِواِعِبعضِثوبهِعلىِرأسه،ِوِبعْهِعلىِقدميهِمنِالْر،ِوِأمرِبقمِماِتحتِالدوح،ِفقمِ
كِانِثمِمنِالشوكِوِالْجارة،ِ  ما

We came rushing to himsaww in the extreme heat, and hesaww had placed some of his robe 
upon hissaww head, and some of it upon hissaww feet due to the heat. And hesaww ordered for 
the area to be swept. So we swept what was from the thorns and the stones’. 

واِمنِالقمِأمرِرسولِفقالِرجل:ِماِدعاهِإلىِقمِهذاِ المكان،ِوِهوِيريدِأنِيرحلِمنِساعته؟!ِليأتينكمِاليومِبداهية،ِفلماِفرْ
عناِبعْهاِعلىِبعض،ِثمِألقيناِعليهاِثوبا،ِ ِاللهِ)صلىِاللهِعليهِوِآله(ِأنِيؤتىِبأحدا ِدوابناِوِأقتابِإبلناِوِحقائبنا،ِفوِ

So the man said, ‘What made himsaww call for the sweeping of this place and hesaww intended 
to move from there within the hour?’ He said, ‘In order to not to have any difficulties. So 
when we were free from the sweeping, Rasool-Allahsaww ordered us to bring the saddles of 
our animals, and our camels and our bags. So we place them on top of each other. Then we 
cast a cloth over it.  
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ِالناس،ِإنهِنزلِعليِعشيةِعرِ» ثمِصعدِعليهاِرسولِاللهِ)صلىِاللهِعليهِوِآله(ِفحمدِاللهِوِأثنىِعليه،ِثمِقال: فةِأمرِأيها
عِوعيدِمنِربيِإنِلَِأفعل،ِأَِّوِإنِِّْيرِهائبِلقومِوَِِّ ِقتِبهِذرعاِمخافةِتكذيبِأهلِالْفك،ِحتىِجاءنِِّفِِهذاِالموِ

 مُابِلقرابتِ.

Then Rasool-Allahsaww ascended upon it. So hesaww Praised Allahazwj and Extolled Himazwj, 
then said: ‘O you people! There descended unto mesaww a matter on the evening of Arafaat 
which constricted mysaww chest due to the fear of being belied by the people of fabrication, 
until Isaww came to this place and a Threat from mysaww Lordazwj if Iazwj did not do it, so now 
Isaww am not fearful of the people nor am Isaww prejudiced towards mysaww near relations’. 

حتىِقالُاِثلاثا.ِ«ِفاشهدِ-ياِجبرئيلِ-اللهمِاشهد،ِوِأنت»قالوا:ِاللهِوِرسوله،ِقال:ِ«ِأيهاِالناس،ِمنِأولىِبكمِمنِأنفسكم؟
كِنتِموَّهِفعليِموَّه،ِاللهمِوالدِمنِواَّهِوِعادِ:ِ»ثمِأخذِبيدِعليِبنِأبيِطالبِ)عليهِالسلام(ِفرفعهِإليه،ِثمِقال اللهمِمن

 «ِمنِعاداه،ِوِانصرِمنِنصرهِوِاخذلِمنِخذله

O you people! Who is closer to you all than your own selves?’ They said, ‘Allahazwj and Hisazwj 
Rasoolsaww!’ Hesaww said: ‘Our Allahazwj, be a Witness, and youas – O Jibraeelas – so be a 
witness’. To the extent that hesaww said it three times. Then hesaww grabbed the hand of 
Aliasws Bin Abu Talibasws and raised it, then said: ‘Our Allahazwj! The one of whom Isaww was the 
Master of, so Aliasws is his Master! Our Allahazwj, Befriend the one befriends himasws and be 
Inimical to the one who is inimical to himasws, and Help the one who helps himasws, and 
Abandon the one who abandons himasws’.  

ِ ِثلاثا.ِثمِقال: ِ قالوا:«ِهلِسَعتم؟»قالُا ِقال: ِثمِقال:ِ«ِفأقررتم؟»اللهمِبلى، ِاللهمِنعم. ِأنت»قالوا: ِو ياِِ-اللهمِاشهد،
 «.فاشهدِ-جبرئيل

Hesaww said it three times. Then hesaww said: ‘Have you all heard?’ They said, ‘Our Allahazwj, 
Yes!’ Hesaww said: ‘So you all are accepting it?’ They said, ‘Our Allahazwj, yes!’ Then hesaww 
said: ‘Our Allahazwj! Be Witness, and youas – O Jibraeelas – so be a witness’.   

كِانِإلىِجانبِخبائيِخباءِلنفرِمنِقريش،ِوِهمِثلاثة،ِوِمعيِحذيفةِبنِاليمان،ِفسمعناِأحدِ ثمِنزلِفانصرفناِإلىِرحالنا،ِو
كِانِير ِأنِالأمرِي ستقيمِلعليِمنِبعده!ِوِقالِآخر:ِأِتجعلهِأحْق،ِألَِتعلمِأنهِالثلاثةِوِهوِيقول:ِوِاللهِإنِمُمداِلأحْقِإن

كِبشة؟ِوِقالِالثالث:ِدعوهِإنِشاءِأنِيكونِأحْق،ِوِإنِشاءِأنِيكونِمجنونا،ِوِ كِادِأنِيصرفِعندِامرأةِابنِأبي مجنون،ِقد
 اللهِماِيكونِماِيقولِأبدا.

Then we encamped, so we left for our luggage, and to the side there were tents for a 
number of Quraysh, and there were three of them, and with me was Huzayfa Bin al-yaman. 
So we heard one of the three, and he was saying, ‘By Allahazwj! Muhammadsaww is a fool if 
hesaww sees that the Command would be established for Aliasws from after himsaww!’ And 
another one said, ‘You are making himsaww to be a fool? Don’t you know that hesaww is 
insane? There has been a plot to murder himsaww with a woman of Ibn Abu Kabasha?’ And 
the third one said, ‘Leave himsaww, whether hesaww wants to be a fool or wants to be insane. 
By Allahazwj! It would never happen, what hesaww is saying it to be, ever!’  
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فغْبِحذيفةِمنِمقالتهم،ِفرفعِجانبِالْباءِفأدخلِرأسهِإليهم،ِوِقال:ِفعلتموهاِوِرسولِاللهِ)صلىِاللهِعليهِوِآله(ِبينِ
 عليكم،ِوِاللهِلأخبرنهِبكرةِبِقالتكم.أظهركمِوِوحيِاللهِينزلِ

So Huzayfa got angry from their speech, so he raised the side of the tent and entered his 
head inside it and said, ‘You are doing this, and Rasool-Allahsaww is among you, and the 
Revelation of Allahazwj has Descended to you? By Allahazwj! I will inform himsaww of the 
contents of your speech’.  

ِفإنِلكلِجوارِأمانة. ِقلنا،ِاكتمِعلينا ِأباِعبدِالله،ِوِإنكِهاِهناِوِقدِسَعتِما ِله:ِيا فقالِلُم:ِماِهذاِمنِجوارِ فقالوا
  هذاِالْديث.ِالأمانة،ِوَِِّمنِمجالسها،ِوِماِنصحتِاللهِوِرسولهِإنِأناِطويتِعنه

So they said to him, ‘O Abu Abdullah! And you are over here, and have heard what we said. 
Conceal it for us, for every neighbour has a right of safety (from his neighbour)’. So he said 
to them, ‘This is not (a matter) from the rights of safety from neighbours, nor from its 
gatherings. And what Allahazwj and Hisazwj Rasoolsaww have advised, I have summarised from 
it in this Hadeeth’.  

كِذبتِعلينا،ِأِفتراهِيصدقكِوِيكذبن اِوِنحنِفقالواِله:ِياِأباِعبدِالله،ِفاصنعِماِشئت،ِفوِاللهِلنحلفنِأناِلَِنقل،ِوِأنكِقد
 فقالِلُم:ِأماِأناِفلاِابالِإذاِأديتِالنصيحةِإلىِاللهِوِإلىِرسوله،ِفقولواِماِشئتمِأنِتقولوا. ثلاثة؟

So they said to him, ‘O Abu Abdullah! So do whatever you like, for, by Allahazwj, we would 
deny that we ever said it, and that you are lying against us. Do you think that you would be 
ratified, and you are belying us and there are three of us?’ So he said to them, ‘As for 
myself, I do not care, for I have rendered the advice to Allahazwj and to Hisazwj Rasoolsaww, 
therefore say whatsoever you want to say’.  

ثمِمْىِحتىِأتىِرسولِاللهِ)صلىِاللهِعليهِوِآله(ِوِعليِ)عليهِالسلام(ِإلىِجانبهِمُتبِبحمائلِسيفه،ِفأخبرهِبِقالةِالقوم،ِ
كِنتِبلغتِعناِ«ِماذاِقلتم؟»فبعثِإليهمِرسولِاللهِ)صلىِاللهِعليهِوِآله(ِفأتوه،ِفقالِلُم:ِ فقالوا:ِوِاللهِماِقلناِشيئا،ِفإن

 ينا.ِشيئاِفمكذوبِعل

Then he went until he came to Rasool-Allahsaww and Aliasws was to hissaww side, included in 
hissaww garment, carrying hisasws sword. So he informed himsaww of the speech of the people. 
So Rasool-Allahsaww sent for them. They came up to himsaww. So hesaww said to them: ‘What 
did you say?’ So they said, ‘By Allahazwj! We have not said anything, and if anything have 
reached yousaww from us, so it is an attribution of lies against us’.  

ينَالوُا،ِوِقالِعليِ)عليهِفهبطِجبرئيلِبِذهِاَيةِيََْلِفُونَِباِللَّهِِماِقالُواِوَِلَقَدِْ كَِفَرُواِبَ عْدَِإِسْلامِهِمِْوَِهََُّواِبِاِلََِْ كَِلِمَةَِالْكُفْرِِوَ قالُوا
 «.ليقولواِماِشاءوا،ِوِاللهِإنِقلبيِبينِأِلاعي،ِوِإنِسيفيِلفيِعنقي،ِوِلئنِهَواِلأهَن»السلام(ِعندِذلك:ِ

So Jibraeelas descended with this Verse: They are swearing by Allah that they did not say it, 
and they have said the word of Kufr, and they committed Kufr after their Islam and they 
planned with what they could not attain [9:74]. And Aliasws said during that: ‘Let them say 
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whatever they want. By Allahazwj, myasws heart is between myasws ribs, and myasws sword is 
(worn) upon myasws neck, and if they start (a fight), so let them start it’.  

كِائن.ِفأخبرِالنبيِ)صلىِاللهِعليهِوِآله(ِعلياِ)عليه السلام(ِبِاِِفقالِجبرئيلِللنبيِ)صلىِاللهِعليهِوِآله(:ِاصبرِللأمرِالذيِهو
 «.إذنِأصبرِللمقادير»أخبرهِبهِجبرئيل.ِفقال:ِ

So Jibraeelas said to the Prophetsaww: ‘Be patient upon the matter which is bound to happen’. 
So the Prophetsaww informed Aliasws of what Jibraeelas had informed himsaww of. So heasws 
said: ‘Then, Iasws am patient over the Ordained matters’.  

كِماِيقولِهذاِلنحنِأشرِمنِالْمير»قالِأبوِعبدِاللهِ)عليهِالسلام(:ِ كِناِبينِأقوامنا وِ»قال:ِ«ِوِقالِرجلِمنِالملأِشيخ:ِلئن
 «.قالِآخرِشابِإلىِجنبه:ِلئنكِنتِصادقاِلنحنِأشرِمنِالْمير

Abu Abdullahasws said: ‘And an old man from the chiefs said, ‘If this was said among our 
people like what they were saying, we would be worse than the donkeys’. And another 
youth to his side said, ‘If you are truthful, then we would be worse than the donkeys’.19 

 

  

                                                      
19

2ِ:97ِ/89تفسيرِالعيّاشيِ   
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Appendix III: Our Conduct with those who Deny Wilayah 
(Mastership) of Amir-ul-Momineenasws: 

 فقلت:ِأرأيتكِقولهِلعليِ)عليهِالسلام(:ِمنكِنتِموَّهِفعليِموَّه،ِاللهِأمرهِبهِ؟ِقال:ِنعم،

I said, ‘What is yourasws view of hissaww words for Aliasws: ‘One whose Master Isaww was, so 
Aliasws is his Masterasws’, did Allahazwj Command himsaww with it?’ Heasws said: ‘Yes’.  

 قلت:ِفأبرءِإلىِاللهِممنِأنكرِذلكِمنذِيومِأمرِبهِرسولِاللهِ)صلىِاللهِعليهِوآله(ِ؟ِقال:ِنعم،

I said, ‘So, shall I disavow (give up/stay away) to Allahazwj from the one who denies that since 
the day Rasool-Allahsaww ordered with it?’ Heasws said: ‘Yes’.  

قلت:ِهلِيسلمِالناسِحتىِيعرفواِذلكِ؟ِقال:َِّ،ِإَِّالمستْعفينِمنِالرجالِوالنساءِوالولدانِالذينَِِّيستطيعونِحيلةِوَِّ
 يهتدونِسبيلا.ِ

I said, ‘Are the people safe until they recognise that?’ Heasws said: ‘No, Except the weak ones 
from the men and the women and the children, not being capable of dodging (Kufr) nor 
being guided to a Way [4:98]’. 

عرضِعليهِقلت:ِمنِهوِ؟ِقال:ِأرأيتمِخدمكمِونساءكمِممنَِِّيعرفِذلكِأتقتلونِخدمكمِوهمِمقرونِلكمِ؟ِوقال:ِمنِ
 .ذلكِفأنكرهِفأبعدهِاللهِوأسحقهَِِّخيرِفيه

I said, ‘Who is it?’ Heasws said: ‘What is your view of your servants and your womenfolk, they 
are from the ones who do not recognise that, will you be killing your servants while they are 
joined to you?’ And heasws said: ‘One to whom that is presented, but he denies it, so Allahazwj 
is Remote from him and he is destroyed, there is no good in him’. (An extract)20 
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